
  

20/2012                          1

PRÍLOHA      Monitoring médií     20/2012   
Vatikán podozrieva  
sedem kňazov rádu  

z pedofílie

Nad rímskokatolíckym rádom Legio-
nári Kristovi sa vznáša prízrak škandá-
lu. Sedem jeho kňazov je podozrivých 
zo sexuálneho zneužívania neplno-
letých. Predstavitelia rádu sa pritom 
po odhalení pedofilných zločinov
svojho zakladateľa Marciala Maciela 
dušovali, že išlo o jediný prípad v ich 
kruhu. Vatikán teraz zistil, že utajova-
nie svojich zločinov, ako to robil Ma-
ciel, zrejme umožnilo ďalším kňazom 
zneužívať deti. Šesť prípadov sa malo 
udiať desiatky rokov dozadu a jeden 
nedávno. Gloriola Maciela, ktorý bol 
dávaný za vzor úprimného vyznáva-
nia viery, zhasla v roku 2008. Vte-
dy sa ukázalo, že znásilňoval a inak 
zneužíval svojich seminaristov. Tiež 
vysvitlo, že udržiaval vzťah s jednou 
ženou a mal s ňou dcéru. Škandál bol 
o to väčší, že vtedajší pápež Ján Pa-
vol II. označoval Maciela za príklad 
zbožnosti. Z vatikánskych archívov 
dokonca vyplynulo, že cirkev už pred 
polstoročím vedela o zakladateľovi 
rádu, že mal pedofilné sklony a bral
drogy. Vatikán po prevalení Macie-
lovho škandálu prevzal správu nad rá-
dom. Maciel ho založil v roku 1941. 
Zomrel v januári 2008 vo veku 87 ro-
kov. Legionári Kristovi majú približ-
ne 900 kňazov a 2 400 seminaristov. 
Vlastnia veľké školy v Rakúsku, Ne-
mecku a ďalších dvadsiatich štátoch 
sveta. V prípade nových podozrení 
vypovedal napríklad Aaron Loughrey, 
ktorý bol v roku 1995 seminaristom 
v Írsku. Nachádzal sa vtedy tesne 
pred dovŕšením plnoletosti. „Bol som 
prinútený ukájať v posteli kňaza ona-
niou,“ prezradil. Rád Legionári Kris-
tovi onedlho opustil bez toho, aby sa 
dal vysvätiť za duchovného.

                    čtk, Pravda 12/05/2012

Niektorí poslanci sa chcú v parlamen-
te modliť, najlepšie v kaplnke. S návr-
hom prišli Branislav Škripek z Oby-
čajných ľudí a Jozef Mikloško z KDH. 
Ostatným stranám to neprekáža. Vede-
nie parlamentu však poslancom odká-
zalo, že budova na to stavaná nebola.

Modlitba počas obednej prestávky 
a potom opäť hlasovanie v parlamente, 
tak si to predstavujú niektorí opoziční 
poslanci. Chceli by, aby bola v parla-
mente zriadená aj kaplnka.

Jozef Mikloško, poslanec NR SR 
/KDH/: „S kaplnkou prišiel Braňo 
Škripek, spolu sme o tom debatovali. 
Ide o to, že jedna miestnosť sa môže 
vyčleniť ako taká meditatívna Bohu, 
ktorý je všade, nielen v parlamente.“

Redaktorka: „O kaplnku by mali 
záujem viacerí. Bola by totiž univerzál-
na pre katolíkov, evanjelikov a všetky 
ostatné náboženRTVSá a nemala by 
stáť nič. Takýto model dnes funguje 
napríklad v Spojených štátoch, v Bri-
tánii či Nemecku. Či bude aj u nás, je 
zatiaľ otázne. Vedenie parlamentu za-
tiaľ poslancom odkazuje.“

Soňa Pötheová, riaditeľka komu-
nikačného odboru NR SR: „Národná 
rada Slovenskej republiky je štátna 
inštitúcia a pôvodne v projekte nebola 

plánovaná kaplnka na rozdiel naprí-
klad Prezidentského paláca.“

Redaktorka: „Tam kaplnka je. 
Rovnako bola zriadená aj kaplnka na 
Úrade vlády za Ivety Radičovej.“

Dušan Jarjabek, poslanec NR SR 
/Smer-SD/: „Pokiaľ je to prianie po-
slancov, že majú potrebu sa spoločne 
modliť alebo spoločne rozjímať, tak 
samozrejme treba im to umožniť, je to 
len otázka priestoru. Takýto priestor by 
sa mohol nájsť vedľa na Hrade.“

Richard Sulík, poslanec NR SR 
/SaS/: „Keď teda niektorí poslanci 
majú dojem, že bude lepšie sa pred 
schválením nejakého zákona ešte dob-
re pomodliť, tak nech to kľudne spra-
via. To, či kaplnka bude alebo nebude, 
samozrejme je v rukách predsedu par-
lamentu.“

Redaktorka: „Pavol Paška zatiaľ 
žiadnu oficiálnu žiadosť na zriadenie
kaplnky od poslancov nedostal, tí sa na 
to chystajú v najbližších dňoch. Mod-
liť v parlamente by sa však už poslanci 
v parlamente chceli začať už zajtra.“

Jozef Mikloško, poslanec NR SR 
/KDH/: „Pomodlíme sa, po 15 minú-
tach ideme na obed.“ 

Simona Simanová
STV 1, 14/05/2012

Poslanci sa chcú v parlamente modliť

Nové opatrenie by malo priniesť do 
NR SR pokoj

Poslanci NR SR sa od zajtra počas 
schôdzí začnú pravidelne modliť. Zídu 
sa cez obedňajšiu prestávku o 12.15 
v jednej z miestností budovy zákono-
darného zboru a budú si čítať Sväté 
písmo i meditovať.

„Viacero poslancov sa pomodlilo 
v parlamente, čo je pekné, ale nemusí 
to tak byť vždy. Môžeme sa pomodliť 
aj mimo parlamentu, ako to robíme 
vždy,“ povedal poslanec NR SR za 
KDH Jozef Mikloško. Podľa neho sa 
niekoľko pos lancov dohod lo, že by sa 
mali začať pravidelne stretávať v niek-
torej miestnosti. „Tu sa pomodlíme. 
Bude to nadkonfesijné. Prečítame si 
Sväté písmo, krátko pomeditujeme. 

Budeme tam volať katolíkov, evanje-
likov a ďalšie konfesie,“ uviedol. Ve-
riaci poslanci chcú požiadať vedenie 
parlamentu, aby im dalo univerzálnu 
miestnosť na meditačnú modlitbu pre 
všetky náboženstvá. „Videl som to 
v americkom senáte, ale aj v nemec-
kom a anglickom. Kaplnky sú v ne-
mocniciach, na letiskách, vo veľkých 
obchodných domoch ako miesto veno-
vané Bohu,“ povedal Mikloško. Cie-
ľom takýchto stretnutí podľa Mikloška 
je, aby bol parlament jednotnejší, aby 
sa tam neosočovalo, nenadávalo, aby 
bol záujem o duchovné veci. „Duch 
Svätý si fúka kade chce a môže zaria-
diť, aby to bolo konštruktívne. Čo roz-
hodneme, že je dobré pre Slovensko, 
je dobré pre všetkých ľudí. Chceme 

Poslanci sa budú v parlamente modliť

prispieť k atmosfére pokoja,“ dodal 
s tým, že záujem o modlitbové stret-
nutie prejavili viacerí poslanci KDH, 
OĽaNO, ale veriaci sú podľa neho aj 
v Smere.   (sita), Nový Čas 14/05/2012
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Len deň po tom, čo americký prezident 
Barack Obama vyhlásil, že podporuje 
manželstvá homosexuálov, odznela 
v slovenskom parlamente diametrálne 
odlišná debata. Vyvolali ju poslanci 
Obyčajných ľudí, ktorí sa rovnako ako 
Obama hlásia ku kresťanstvu. Časť 
z nich sa však prejavuje ako najtvrdší 
konzervatívci. Jedným z nich je Štefan 
Kuffa, ktorý v parlamentnej rozpra-
ve označil homosexualitu za duševnú 
chorobu. „Nechať chorých ľudí behať 
po uliciach a nechať ich bez pomoci je 
veľmi vážna chyba,“ vyhlásil. Vyňatie 
homosexuality zo zoznamu chorôb 
označil za chybu. Navrhol, aby takto 
orientovaných ľudí posielali k psy-
chiatrom a do liečební. „Naspäť to tam 
patrí. Týmto ľuďom sa treba venovať, 
máme psychiatrov, liečebne. Je to sku-
pina ľudí, ktorým sa treba špeciálne ve-
novať.“ Podobný názor ako Kuffa má 
viacero poslancov Obyčajných ľudí. 
V debate o tom, či by mali mať osoby 
s rovnakou sexuálnou orientáciou prá-
vo na registrované partnerstvo, sa Ri-
chard Vašečka odvolal aj na katolícku 
cirkev, ktorá podľa neho nevyzýva na 
diskrimináciu homosexuálov, ale ich 
orientáciu považuje „len“ za morálne 
zlú a zvrátenú“. Ďalší poslanec Oby-
čajných ľudí Branislav Škripek spo-
chybnili údaj, že na Slovensku žijú až 
4% tejto menšiny.,, Ja som stretol v ži-
vote len jedného,“ vysveďoval svoju 
logiku. Politológ Tomáš Koziak hovo-
rí, že prezentovanie týchto názorov na-
plno ukázalo, že Matovičovci sú veľ-
mi konzervatívna súčasť politického 
spektra. „Napokon to ukázala aj kandi-
dátka Obyčajných ľudí, ktorá sa pred 
voľbami rozpadla. Na nej boli politici 
s podobnými radikálnymi názormi ako 
Vladimír Palko či Alojz Rakús,“ upo-
zornil Koziak. Aktivista z iniciatívy 
Inakosť, ktorá bojuje za práva homo-
sexuálov, Július Kolenič včerajšiu roz-
pravu v parlamente okomentoval kon-
štatovaním, že je smutné vidieť, ako 
poslanci Národnej rady, ktorí by mali 
byť elitou národa, „hrdo prezentujú 
svoju hlúposť a zaostalosť“. Koleniča 
názory Obyčajných ľudí a ich šéfa Igo-
ra Matoviča, ktorý v minulosti povedal, 
že pre neho je homosexualita rovnaká 
úchylka, „ako keď sa niekto neustále 
škriabe za uchom, niekto je pedofil,
niekto má rád zvieratá a neviem čo“, 
neprekvapujú. „Vyfarbil sa už dávno, 
hneď po tom, čo sa na kandidátke libe-

rálnej strany dostal v predchádzajúcich 
voľbách do parlamentu. Už vtedy bolo 
jasné, že nehral voči voličom čistú hru 
a v rovnakom zavádzaní pokračuje aj 
teraz,“ povedal Kolenič. Upozornil, že 
mnohé z úplne bežných vecí garanto-
vaných dvojiciam rôzneho pohlavia 
spôsobujú gejom a lesbám neriešiteľné 
problémy. „Tu nejde o privilégiá, tu ide 
o vnesenie právneho poriadku do na-
šich vzťahov a garanciu ľudských práv, 
dôstojnosti a rovnosti,“ dodal. Romana 
Schlesinger z občianskeho združenia 
Queer Leaders Forum sa cíti trápne, 
že musí v roku 2012 reagovať na nie-
čo, čo je už dávno uzavreté a v každej 
demokratickej krajine prekonané. „Ho-
mosexualitu dnes za chorobu považujú 
militantné skupiny, pravicoví radikáli 
a krajiny ako Uganda,“ povedala pre 
agentúru Sita. Nedôstojná debata sa 
v Národnej rade rozprúdila po tom, 
čo poslanec SaS Martin Poliačik kri-
tizoval, že v programovom vyhlásení 
vlády chýba akákoľvek zmienka o rie-
šení niektorých práv menšín, a zároveň 
požiadal vládu, aby na Slovensku za-
viedla inštitút registrovaných partner-
stiev. Politológ Miroslav Kusý si však 
myslí, že názory, ktoré včera odzneli, 
nie sú v klube Obyčajných ľudí väč-
šinové. „Tieto vyhlásenia nie sú spo-
ločný ideový postoj strany, ale vlastné 
postoje jednotlivých poslancov,“ myslí 
si Kusý. V takomto duchu sa vyjadril aj 
Alojz Hlina. „Nestotožňujem sa s taký-
mito názormi. Doba už pokročila a to, 
čo hlásajú niektorí moji kolegovia, je 
tmársky názor,“ reagoval. Inakosť od 
Ficovej vlády očakáva, že zabezpečí 
všetkým občanov rovnaké práva. „Bolo 
by zvláštne, keby sociálna demokracia 
nič v tejto veci nekonala a asistovala 
by tak pri bezprecedentnom znevažo-
vaní občanov a útokoch na ich ľudskú 
dôstojnosť. Predovšetkým od vlády 
a od predstaviteľov strany Smer očaká-
vame, že zaujmú v tejto otázke postoj, 
ktorý zabezpečí všetkým občanom 
rovnaké práva a vytvorí legislatívne 
podmienky na šťastný a dôstojný ži-
vot všetkým bez rozdielu,“ vyhlásil 
Kolenič. Spomedzi susedných kra-
jín uznáva registrované partnerstvo 
okrem Českej republiky aj Rakúsko. 
V Maďarsku existuje inštitút, ktorý je 
podobný registrovanému partnerstvu. 
Štatút druha a družky je tam rozšírený 
aj na páry rovnakého pohlavia. Poľsko 
taký zákon nemá.      Pravda 12/05/2012

Matovičovci sa pustili do homosexuálovChcú miestnosť  
na modlitby

Poslanci NR SR sa od zajtra počas 
schôdzí začnú pravidelne modliť. Zídu 
sa cez obedňajšiu prestávku o 12.15 h 
v jednej z miestností budovy. Povedal 
to poslanec za KDH Jozef Mikloško. 
Podľa neho sa niekoľko poslancov do-
hodlo, že by sa mali začať pravidelne 
stretávať v niektorej miestnosti. Ve-
riaci poslanci chcú požiadať vedenie 
parlamentu, aby im dalo univerzálnu 
miestnosť na meditačnú modlitbu pre 
všetky náboženstvá.  PETER DODEK 
      Šport 14/05/2012

Po modlitbe spoved

Som tiež veriaci, no nemyslím si ako 
Jozef Mikloško, že sa Duch Svätý usa-
dí v priestoroch, ktoré mu v parlamen-
te určia. Naopak, bude v sídle Národ-
nej rady poletovať naďalej kade-tade. 
Najmä ak si ho budú chcieť niektorí z 
poslancov privlastniť. Skôr či neskôr 
sa začnú ozývať jehovisti, pravosláv-
ni, Židia, ktorí sa tiež budú chcieť pred 
svojimi spoluveriacimi predviesť. No 
nielen modlením sa človek porozprá-
va s Pánom Bohom. Rovnako dôležitá 
je aj svätá spoveď. V tejto budove sa 
už spáchalo voči Slovensku veľa hrie-
chov, z ktorých sa nedá vymodliť, tre-
ba sa vyspovedať. 

Rudolf Slezák Vysoká pri Morave
Pravda, 17.5.2012

Počuvajte hlas ľudu

Poslancovi za KDH Jozefovi Mikloš-
kovi a ďalším s podobným názorom 
na vytvorenie priestoru na modlenie 
v parlamente treba pripomenúť, že 
do Národnej rady ich ľudia zvoli-
li preto, aby tam pracovali. Modliť 
sa, čítať Písmo sväté, meditovať, 
hľadať inšpiráciu a útechu v Bohu 
môžu robiť tam, kde všetci ostatní - 
po pracovnom čase, doma či v kos-
tole. Odporúčam im, aby si vypočuli 
názory bežných ľudí, z ktorých daní 
sú viac než veľkoryso platení, ľudí, 
ktorým zamestnávateľ stopuje aj čas 
strávený na WC, ktorí sa môžu ísť 
počas zmeny v 30-stupňovej horú-
čave iba dvakrát napiť vody. 
                       Jana Kukanová, Senica
                    Pravda, 17.5.2012
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Mnohé lekárne už roky nepredávajú 
antikoncepciu ani tabletky na pred-
časné skončenie gravidity. Napriek 
tomu sa na internete objavila inicia-
tíva, ktorá vyzýva, aby ľudia podpo-
rili právo lekárnikov na uplatňovanie 
výhrady vo svedomí. Akciu podporil 
aj spišský biskup Štefan Sečka a zdru-
ženie Aliancia za nedeľu. Iniciatíva 
pripomína petičnú akciu, keďže stú-
pencov žiada, aby podpísanú výzvu 
zaslali na súkromný e-mail biskupa 
Sečku. Farmaceuti a iní zdravotnícki 
pracovníci majú mať údajne právo na 
výhradu svedomia ohľadom „expedí-
cie a predaja prostriedkov ničiacich 
ľudskú plodnosť a ľudský život od 
jeho počatia“. Autori textu protestujú 
proti tomu, aby lekárnikov niekto nú-
til predávať taký tovar. „Také povin-
nosti sú prejavom nátlaku a diskrimi-
nácie, ktoré výslovne zakazuje Rada 
Európy,“ uvádza sa v proteste. Podľa 
Sečku sa farmaceuti stretávajú s tým, 
že lekárne nerešpektujú ich právo na 
výhradu svedomia. „Majú s tým prob-
lém, aj so zamestnávateľmi. Nútia ich 
predávať také produkty alebo s nimi 
rozviažu pracovný pomer,“ priblížil 
situáciu biskup. Samotní farmaceuti 
však tvrdia opak. Ako Pravdu via-
cerí informovali, v praxi nenarážajú 
na spory pre svoj etický postoj alebo 
náboženské vyznanie. Už dnes je do-
konca bežné, že lekárne nevydávajú 
antikoncepciu či tzv. tabletky deň-po, 
ak to odporuje svedomiu ich majiteľa. 
„Je to na voľbe vlastníka lekárne a za-
mestnancov. U lekárnikov to nikdy 
nebol problém. Kto nechce, ten to 
nepredáva,“ hovorí Margita Vlčková, 
vedúca Lekárne sv. Jakuba v Barde-
jove. Často také výrobky neponúka-
jú lekárne, ktoré patria pod cirkevné 
nemocnice, alebo také, kde s tým 
nesúhlasí majiteľ. V Bratislave anti-
koncepciu ani tabletky na predčasné 
skončenie gravidity nepredávajú na-
príklad v Lekárni Milosrdní bratia 
v centre mesta. „Kto ich chce, môže 
zájsť do inej lekárne,“ zdôvodnili jej 
pracovníci. Z náboženských dôvodov 
ich nepredávajú ani v martinských 
lekárňach Caritas a Siloe, ktoré pat-
ria Magdaléne Krausovej. „Ľudom 
rovno povieme, že také veci nemáme. 
A dáme zarobiť inej lekárni,“ pozna-
menala. Návštevníci jej dvoch lekární 
podľa nej už o tom vedia a väčšinou 

si antikoncepciu ani podobný tovar 
nepýtajú. Aj Krausová si však myslí, 
že v súčasnej situácii spomenutá ini-
ciatíva nemá zmysel. Biskup Sečka 
iniciatívu síce podporuje, ale k jej 
autorstvu sa nehlási, hoci na webovej 
stránke Aliancie za nedeľu, kde text 
zverejnili, sa prisudzuje práve jemu. 
Podľa neho urobili chybu tvorcovia 
výzvy, ktorými sú vraj Slovenskí 
katolícki farmaceuti. Na nich sa od-
voláva i predseda Aliancie za nedeľu 
Anton Čulen. Tvrdí, že výzva bola 
na internetovej stránke katolíckych 
farmaceutov. „Len som skopíroval 
tú správu, ktorú tam mali. Nebola to 
moja vlastná iniciatíva,“ opísal Ču-
len s tým, že akciu podporuje. Ako 
dodal, nikoho z katolíckych farma-
ceutov osobne nepozná. Ich webovú 
stránku, na ktorú sa všetci odvoláva-
jú, však medzitým zrušili. Nedá sa 
otvoriť a iný kontakt na Slovenských 
katolíckych farmaceutov neexistuje. 
Viceprezident Slovenskej lekárnickej 
komory Ondrej Sukeľ o združení ka-
tolíckych farmaceutov nikdy nepočul. 
Prekvapilo ho, že organizujú niečo 
také, pričom vôbec nekomunikujú 
so svojou organizáciou, ktorá ich re-
prezentuje. Ich iniciatívu pokladá za 
„vykopávame otvorených dverí“, pre-
tože lekární je tak veľa, že ak aj má 
nejaká z nich problém predávať taký 
tovar, pacient nablízku určite nájde 
inú, kde to dostane. „Nie je to téma 
dňa,“ domnieva sa Sukeľ. S výzvou 
nesúhlasia ani ľudskoprávne organi-
zácie. Podľa predsedníčky občianske-
ho združenia Možnosť voľby Adriany 
Mesochoritisovej je v poriadku, ak si 
výhradu vo svedomí uplatní jednotli-
vec, je to jeho právo, no štát by mal 
zabezpečiť, aby ženy mali bezpečný 
prístup k antikoncepcii a možnostiam 
reprodukčného zdravia. A na to, že 
Slovensko nedostatočne plní me-
dzinárodné dohovory v tejto oblasti, 
upozornil už aj Výbor na odstráne-
nie diskriminácie žien (CEDAW). 
„Také iniciatívy preto vnímame ako 
neustále okliešťovanie práv žien,“ 
zdôraznila Mesochoritisová. Právnič-
ka Janka Debrecéniová zo združenia 
Občan, demokracia a zodpovednosť 
pripomína, že výhradu svedomia si 
môžu uplatňovať len jednotlivci, nie 
zariadenia. A ak si toto právo uplatňu-
je jednotlivec, inštitúcia, kde pracuje, 

musí zabezpečiť, aby žene požadova-
nú službu poskytol niekto iný. To sa 
však na Slovensku bežne porušuje, 
napríklad pri interrupciách, ktoré nie-
kedy odmietajú vykonávať celé kli-
niky. Rovnaký meter podľa nej platí 
aj pre lekárne, kde si výhradu vo sve-
domí tiež môže uplatniť len jednot-
livý farmaceut. „Keď lekáreň alebo 
zdravotnícke zariadenie nezabezpečí 
žene prístup k službe reprodukčného 
zdravia, napríklad k antikoncepcii, 
dopúšťa sa okrem iného aj porušenia 
antidiskriminačného zákona, o me-
dzinárodných záväzkoch ani neho-
voriac,“ upozornila Debrecéniová. 
Rezort zdravotníctva sa od výzvy 
katolíckych farmaceutov drží bokom. 
„Ministerstvo túto iniciatívu neko-
mentuje,“ uviedla jeho hovorkyňa 
Zuzana Čižmáriková. Neodpovedala 
ani na otázku, či je vedenie rezortu 
ochotné o tomto návrhu diskutovať.

                          rak, Pravda 14/05/2012

Keď lekáreň alebo zdravotnícke 
zariadenie nezabezpečí žene prístup 
k službe reprodukčného zdravia, do-
púšťa sa aj porušenia antidiskrimi-
načného zákona, o medzinárodných 
záväzkoch ani nehovoriac. 

      Janka Debrecéniová právnička

Prípady zo zahraničia
Výhradu vo svedomí v súvislosti 

s lekárňami riešili už aj v cudzine. Zná-
my je prípad Pichon a Sajous verzus 
Francúzsko z roku 2001. Francúzsky 
farmaceut a lekárnička sa vtedy obrá-
tili na Európsky súd pre ľudské práva 
s tým, že francúzske úrady porušili ich 
slobodu náboženského prejavu. Uzna-
li ich totiž za vinných, lebo odmietli 
vydať antikoncepciu trom klientkam. 
Európsky súd ich sťažnosť neprijal. 
Ich odmietnutie predať antikoncepciu 
údajne nepatrí pod právo na slobodné 
prejavenie náboženstva. Podlá súdu 
nemožno uprednostňovať osobnú vie-
ru pred povinnosťami vyplývajúcimi 
z profesie. Predaj antikoncepcie je 
navyše legálny a nedá sa zohnať inde 
ako v lekárni. Problémy sa objavujú aj 
v iných krajinách. V októbri minulého 
roka sa práva na výhradu svedomia 
dožadovalo napríklad asi 4 000 farma-
ceutov v Španielsku, ktorí odmietali 
predávať produkty vyvolávajúce po-
trat, tzv. tabletky deň po.

Boj o výhradu vo svedomí pokračuje. Na rade sú lekárne
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Portugalci nás predbehli. Rovnako ako 
naša vláda, aj kabinet v Lisabone chce 
šetriť znížením počtu sviatkov. Zatiaľ 
čo u nás sa najčastejšie hovorí o dvoch, 
Portugalsko škrtlo hneď štyri. Kedy 
a ktoré z voľných dní u nás ubudnú, je 
zatiaľ nejasné. Minister práce Richter 
svoje tipy tají.

Podľa prepočtov ministerstva fi-
nancií ak by sme zrušili len jeden deň 
voľna, naša ekonomika by poskočila 
o štvrť percenta, teda o 175 miliónov 
eur. Koľko peňazí by to prinieslo do 
štátnej kasy, ešte len počítajú. Jasné 
ale je, že by to boli milióny.

Tomáš Malatinský (nominant 
Smer-SD), minister hospodárstva: „Je 
to efektívny nástroj na šetrenie.“

Richard Sulík, predseda SaS: „Príliš 
veľa sviatkov hospodárstvu škodí. Sta-
čí si to len domyslieť do konca. Pred-
stavte si, že by sme mali do roka 200 
sviatkov, no tak z čoho by sme žili.“

Redaktor: „Sviatkov síce 200 ne-
máme, aj tak ale patríme medzi re-
kordérov. Slovensko vedie rebríček 
v strednej Európe, keď s 15 voľnými 
dňami predbieha aj Rakúsko.“

Počty štátnych sviatkov 
a dní pracovného pokoja
Slovensko 15
Rakúsko 13
Česko 12
Poľsko 11
Maďarsko 10
Richard Sulík, predseda SaS: 

„Mne sa zdá, že na druhom mieste sme 
po Luxembursku, len Luxembursko je 
možno najbohatšia krajina v Európe.“

Redaktor: „Smerácka vláda 
v programovom vyhlásení tvrdí, že 
sviatky preškrtať chce. Minister Rich-
ter ale mlčí o tom kedy a ktoré. Vraj sa 
na tom musia dohodnúť zamestnávate-
lia, odborári a cirkev.“

Ján Richter (Smer-SD), minis-
ter práce: „Ak dôjde k dohode, tak to 
bude asi jeden nazvem ho cirkevný 
štátny sviatok a druhý občiansky štát-
ny sviatok.“

Redaktor: „Zatiaľ čo Richter svoj 
tip nemá, jeho kolega Malatinský 
áno.“

Tomáš Malatinský (nominant 
Smer-SD), minister hospodárstva: 
„Veľká Noc môže byť aj trojdňová, 
nemusí byť štvordňová.“

Richard Sulík, predseda SaS: 
„1.september, Deň ústavy, to môžeme 
kľudne sláviť aj 1. januára, kedy je 
vznik Slovenska.“

Dušan Jarjabek (Smer-SD), posla-
nec parlamentu: „Alebo 1. máj alebo 
8. máj to by sa dalo.“

Béla Bugár, predseda Most- Híd: 
„1. máj je medzinárodný sviatok, tiež 
by som na toto nesiahol.“

Redaktor: „Nedá sa oslavovať aj 
prácou tá práca?“

Béla Bugár, predseda Most- Híd: 
„Kedysi to bolo v socíku zvykom.“

Redaktor: „Hoci v Portugalsku sa 
vláda s cirkvou dohodla na zrušení až 
dvoch náboženských sviatkov, u nás sa 
škrtanie cirkvi nepozdáva a podporuje 
ju aj KDH.“

Pavol Hrušovský (KDH), poslanec 
parlamentu: „Osobne si myslím, že by 
bolo dobré ponechať súčasný stav.“

Redaktor: „Pod tým cirkevným 
sviatkom máte predstavu čo oslavu-
jeme, keď oslavujeme Sedembolestnú 
Pannu Máriu?“

Ján Richter (Smer-SD), minister 
práce: „Viete čo nerád by som ako od-
povedal na túto otázku.“

Richard Sulík, predseda SaS: „Ne-
viem, ja ako ateista to ani vedieť ne-
musím.“

Michal Kovačič
Markíza, 11.5.2012

Rušenie sviatkovObetná prestávka

Jozef Mikloško, poslanec z KDH, 
by si mal premyslieť, či chce naozaj 
v priestoroch parlamentu modlitebňu. 
Ako totiž správne poznamenal, Duch 
svätý pofukuje kade-tade. Vravieval 
nám to na prednáškach zo systema-
tickej teológie už profesor Siegwald, 
ktorý za účelom vábenia Ducha do 
učebne otváral okná. Poslancom by sa 
totiž mohlo stať, že si ich bezvýznam-
nú prítomnosť na Hradnom vrchu 
niekto z neviditeľného sveta naozaj 
všimne. A započúva sa do ich žoviál-
nych modlitieb prekladaných borovič-
kami z parlamentného bufetu. Vidím 
ich, ako sedia v prítmí, všetci spolu, 
ako na okraji bazéna v Častej-Papier-
ničke, kde za krízové ceny trávia spo-
ločne ľudovodemokratické dovolen-
ky, spínajú ruky, až z toho majú kŕče 
úprimnosti a hovoria Bohu Otcu, že 
však oni sa tiež musia postarať o svoje 
rodiny, že podvodne vyúčtované diéty 
pôjdu na charitu a peniaze od lobistov 
na kláštor. Azda im Boh Otec odpustí, 
že sa vyjadrujú ako pohoniči, nemajú 
taký dar myslenia a výrečnosti, ako 
mal jeho Syn, no uznávajú oboch, aj 
Otca, aj Syna a prosia o malú pomoc. 
Pri stavbe akvaparku. Potrebujú už iba 
jeden podpis a sľubujú, že ak im to vy-
bavia, dajú sa na rétoriku a začnú cho-
diť do parlamentnej knižnice vzdelá-
vať sa. A budú menej piť, ale za jeden 
si dajú, nechcú nikoho uraziť, a v pia-
tok nebudú jesť mäso, ryba predsa nie 
je mäso. Skončia s milenkami a mi-
lencami, prestanú na toaletách šnupať 
a budú sa sprchovať dvakrát denne. 
A Boh Otec sa ich opýta, čo urobili pre 
Kráľovstvo božie. Ale však pozvali 
pápeža na cyrilo-metodské slávnosti, 
aj cestu mu zaplatia, hin v Terchovej 
už objednali drevený Betlehem s po-
hyblivými ovečkami a možno sa po-
darí na to získať aj eurofondy, ale „ne-
nápadko“, lebo predsa len, komunisti 
v Bruseli sú na to hákliví. Aj luteráni 
sa pripomenú, že zachránili Rákocziho 
hrobku v košickom dóme, zveľaďujú 
majetky na Palisádach, že keď sa tá 
vec udeje, všetci budú pripravení, aj 
bilbordy sú už objednané. A Boh Otec 
sa ich opýta, či vedia, čo sa stane ni-
čomníkom, ktorí rozkrádajú verejné 
financie, šíria vôkol seba nenávisť,
nezastupujú občanov, ale skupiny, na 
čele ktorých stoja bývalí štátni úrad-
níci, dnes veľkochovatelia koni, ma-
jitelia lesov, pozemkov od Patagónie 

po Karibik, lebo určite boli požehnaní 
a šikovní. A postaví sa najodvážnejší 
z nich, niekoľkokrát bol v Himalájach 
- a povie, že oni nesú zodpovednosť za 
harmonický rozvoj spoločnosti, aby 
to tu voľne potulujúci sa buzeranti po 
uliciach a cigoši úplne nezničili. Majú 
dosť, že bojujú hrdinsky s boľševikom 
a je pravda, že občas skíznu, no preto 
si otvorili tento duchovný fastfood, 
aby nezabúdali na svoje poslanie. Na 

dôkaz toho chcú ponúknuť Bohu Otcu 
miesto duchovného ombudsmana, 
v hlasovaní prejde, poslanci si odfo-
tia svoje lístky, aj Marián Kočner už 
súhlasil. Dostane lístky na futbal, na 
Chelsea. A SBS-ka archanjela Michala 
dostane zákazky, ešte to dotiahneme. 
Všetci predsa vieme, že konfesionálne 
rozpory sa končia tam, kde sa začína 
ekumenické rozkrádanie krajiny. 
          Michal Havran, Pravda 15/05/2012
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Za vlády Ivety Radičovej sa začalo 
modliť na Úrade vlády, za vlády Ro-
berta Fica sa to od zajtra chystá ro-
biť časť poslancov každý rokovací 
deň v parlamente. Aj keď slobodné 
prejavovanie viery poslancom ne-
možno uprieť, analytikov zaráža, 
že k modlitbám má dochádzať prá-
ve na pôde zákonodarného zboru. 
Ústava totiž hneď vo svojom úvode 
deklaruje Slovenskú republiku ako 
štát, ktorý je demokratický a práv-
ny, no neviaže sa na žiadnu ideoló-
giu ani náboženstvo. „Slovensko je 
však v tejto oblasti akési dvojtvaré, 
pretože aj keď nás ústava neviaže 
k žiadnej ideológii, zároveň uvádza 
aj to, že sa hlásime k náboženskej 
tradícii,“ hovorí sociologička Zuza-
na Kusá. V tejto súvislosti poukazu-
je práve aj na kaplnku na Úrade vlá-
dy. „Bral by som to ako obraz toho, 
že náboženstvo má u nás veľmi 
silnú pozíciu a v súčasnom parla-
mente je dosť veľmi silne veriacich 
poslancov,“ pridáva sa politológ 
Tomáš Koziak, ktorého slová potvr-
dzujú minulotýždňové vystúpenia 
poslancov Obyčajných ľudí, keď 
Branislav Škripek v rámci rozpra-
vy predniesol evanjelizačný prejav 
a požehnal prezidentovi aj premié-
rovi. O dva dni neskôr to isté urobil 
aj jeho kolega Richard Vašečka.

Pokiaľ bude modlenie prebie-
hať v nenásilnej a dobrovoľnej 
forme bude to podľa Koziaka ešte 
akceptovateľné, ale len do chvíle, 
kým sa neobjaví kríž aj v rokovacej 
sále. Politológ Michal Horský nie 
snahu o spoločné modlenie vníma 
ako oneskorenú a skôr ako zámer 
niektorých poslancov zviditeľniť 
sa. „Po dvadsiatich rokoch od pádu 
Berlínskeho múru aj socializmu 
v našej krajine doba zreje skôr k to-
mu, aby sa vytvorila širšia diskusia 
o rôznych aspektoch odluky cirkvi 
od štátu. Treba len dúfať, že ak aj 
v tomto volebnom období k odluke 
nepríde, tak príde aspoň k zhode 
v tom, že čas na takúto diskusiu je 
už viac ako zrelý,“ hovorí. S návr-
hom na pravidelné modlitby prišiel 
poslanec KDH Jozef Mikloško, kto-
rého vraj inšpirovali práve kolego-
via z Obyčajných ľudí. Od predsedu 
parlamentu Pavla Pašku (Smer) by 
chcel, aby im pridelil aj špeciál-
nu miestnosť. „Tu sa pomodlíme. 

Poslanci sa budú v snemovni modliť

Bude to nadkonfesijné. Prečítame 
si Sväté písmo, krátko pomedituje-
me. Budeme tam volať katolíkov, 
evanjelikov a ďalšie konfesie,“ vy-
hlásil Mikloško pre agentúru SITA. 
Cieľom modlitieb má byť, aby bol 
parlament jednotnejší, aby sa tam 
neosočovalo, nenadávalo, aby bol 
záujem o duchovné veci. „Duch 
Svätý si fúka, kade chce a môže 
zariadiť, aby to bolo konštruktívne. 
Čo rozhodneme, že je dobré pre Slo-
vensko, je dobré pre všetkých ľudí. 
Tento týždeň sa naozaj prejavila 
atmosféra tolerancie. Invektív bolo 
menej. Chceme prispieť k atmo-
sfére pokoja,“ dodal. Na invektívy, 
ktoré odzneli z úst poslancov Oby-
čajných ľudí voči homosexuálom, 
však zabudol. Politológa Koziaka 
viac ako samotná iniciatíva zaráža 
jej načasovanie. „Je trochu zvláštne, 
že takáto miestnosť vznikne v čase, 
keď má prevahu v parlamente strana 
Smer, ktorá je ľavicová a sociálno-
demokratická. Tie totiž prirodzene 
od náboženských záležitostí bočia 
viac ako povedzme kresťanskode-
mokratické strany. Prekvapuje ma 
teda, že takáto iniciatíva neprišla 
v čase, keď bolo pri moci KDH,“ 
hovorí s tým, že ide pravdepodobne 
o snahu Roberta Fica zbierať voli-
čov naprieč celým spektrom spoloč-
nosti. Smer v poslednom čase uro-
bil voči cirkvám viacero ústupkov. 
Okrem toho, že ich zaradil k sociál-
nym partnerom podieľajúcim sa na 
tvorbe vládneho programu, miesto 
našli aj v novovznikajúcej Rade so-
lidarity a rozvoja. Poslanec Smeru 
Robert Madej odmieta, že by Smer 
dával cirkvám priveľké slovo, hoci 

uznáva, že požiadavka na zriade-
nie kaplnky v parlamente znie ne-
štandardne. „Je tu vláda, ktorá chce 
vládnuť na základe konsenzu a chce 
brať ohľad aj na názory legitímnych 
záujmových skupín, takže je to skôr 
o zhode a počúvaní sa,“ tvrdí. Reali-
zácii Mikloškovho nápadu je naklo-
nená aj podpredsedníčka parlamen-
tu Erika Jurinová (OĽaNO), ktorá 
vraj miestnosť tiež niekedy využije.. 
„Určite nejde o to, aby sme sa zača-
li členiť na veriacich a neveriacich. 
Keď ale budeme mať chuť stíšiť sa 
a popremýšľať, tak na to bude mož-
nosť,“ tvrdí. K rovnakému názoru 
sa prikláňa aj poslanec Mostu-Híd 
Gábor Gál či jeho kolega Ľudovít 
Kaník z SDKÚ. „Môže to zlepšiť at-
mosféru a je to absolútne bežná vec 
aj v iných verejný ustanovizniach, 
inštitúciách a budovách,“ hovorí 
s tým, že miestnosť aj v jeho klube 
poteší viacerých ľudí. „Môžu tam 
hľadať inšpiráciu a útechu, alebo aj 
nejaké usmernenie božích rúk,“ tvr-
dí. Nenamieta ani šéf liberálov Ri-
chard Sulík (SaS), ktorý hovorí o dô-
ležitosti tolerancie, hoci ako dodáva, 
pri návrhoch, ako sú registrované 
partnerstvá, práve tá v pléne často 
chýba. „My sme tolerantná strana 
a rešpektujeme iných, no nerobia tak 
všetci. Možno by sa mohli v rámci 
toho modlenia aj nad týmto zamys-
lieť,“ vraví. Aj keď sám do kaplnky 
asi nezájde, v strane sa vraj nájdu aj 
veriaci.   Peter Kováč, Pravda 14/05/2012 

Prekvapuje ma, že takáto ini-
ciatíva neprišla v čase, keď bolo 
pri moci KDH. Tomáš Koziak po-
litológ

Primátor chce žiadať od premiéra 
zmenu zákona o čiernych stav-
bách.

BRATISLAVA. Primátor Bra-
tislavy Milan Ftáčnik sľubuje, že 
osloví svojho podporovateľa vo 
voľbách Roberta Fica, aby Smer pri 
zmene stavebného zákona umožnil 
aj odstraňovať nelegálne bilbordy. 
Vedenie mesta už rokovalo s re-
klamnými agentúrami. Chce totiž 
aj záväzné pravidlá umiestňovania 

bilbordov v katastri mesta. Určova-
li by napríklad minimálne vzdiale-
nosti medzi reklamnými nosičmi, 
zakázané miesta napríklad v blíz-
kosti cintorínov, kostolov, v zele-
ných pruhoch medzi cestami.

Magistrát eviduje vyše 1 500 
zariadení pevne spojených so ze-
mou, pričom ďalších približne šty-
risto nemá platné povolenie alebo 
ich podľa mesta postavili načierno. 
      (sita, lut), SME, 14.5.2012

Bratislava sľubuje  poriadok s bilbordmi
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Cirkevný domov sociálnych služieb 
v Kremnici od júna zatvoria. Budo-
va, kde sídli už štrnásť rokov, nespĺňa 
požiadavky hygienikov. Desať ťažko 
chorých dôchodkýň, o ktoré sa v Cha-
ritnom dome Útočište starajú, sa musí 
presťahovať do iných zariadení. „Hy-
gienici nám nedovolia terajší objekt 
ďalej prevádzkovať a ani prípadné 
investície by nepriniesli požadované 
zmeny, ktoré vyžaduje legislatíva. Za-
chovanie zariadenia v Kremnici sme 
sa snažili riešiť aj návrhom spolupráce 
s mestom, oslovili sme tiež súkromnú 
sféru, ani jedna z týchto možností ne-
uspela,“ zdôvodňuje zrušenie Útočišťa 
hovorkyňa Biskupského úradu v Ban-
skej Bystrici Zuzana Juhaniaková. Hy-
gienici už dávnejšie upozorňovali soci-
álne zariadenia, že budú musieť svoju 
kapacitu upraviť podľa vyhlášky, ktorá 
je platná štvrtý rok. Tá určuje na jed-
ného klienta osem štvorcových metrov, 
čo staršie zariadenia poväčšine nespĺ-
ňajú. „Nedávali sme im nijaké termíny, 
lebo sme vedeli, že na to potrebujú istý 
čas. Dohodli sme sa s nimi, že kapacitu 
budú znižovať postupne prirodzeným 
úbytkom klientov. Rovnako to bolo aj 
v tomto prípade,“ povedala Janka Štof-
fová z Regionálneho úradu verejného 

zdravotníctva v Žiari nad Hronom. „Ak 
by sme chceli naplniť vyhlášku, museli 
by sme znížiť počet klientov z desať na 
osem, čo by už finančne nijako nevy-
chádzalo,“ konštatuje vedúca domova 
Oľga Lörincová. Diecézna charita po-
núkla najprv mestu, aby domov prevza-
lo do svojej pôsobnosti. „Po spracovaní 
ekonomickej analýzy mestskí poslanci 
rozhodli, že takéto zariadenie si nemô-
žeme dovoliť a neprevezmeme ho,“ 
vysvetlila kremnická primátorka Zuza-
na Balážová. Terajšie klientky z Krem-
nice a blízkeho okolia s vážnymi zdra-
votnými aj psychickými ťažkosťami 
umiestnia v iných domovoch. Budú 
si musieť zvykať na nové prostredie. 
„Akákoľvek zmena vo vyššom veku 
má negatívny dosah na človeka. Jeho 
schopnosti prispôsobiť sa sú značne 
obmedzené, má silnú potrebu stálych 
vzťahov, stáleho prostredia a zmenu 
nedokáže vždy primerane spracovať. 
Ak je v takom stave, že už nevníma 
okolie, nemusí to mať v podstate ni-
jaký dosah,“ hovorí klinický psycho-
lóg Jindřich Cupák. Útočište otvorili 
v roku 1998 ako zariadenie rodinného 
typu. Počas jeho existencie sa tu posta-
rali o takmer stovku starých a chorých 
žien.          (dt), Pravda 16/05/2012 

Farnosť ich chce  
vysťahovať

Asi 50 rodín žije desaťročia v bytov-
ke, ktorá patrí cirkvi. Do roka ich chce 
ale bratislavská farnosť Blumentál vy-
sťahovať. Doteraz tam žili v biednych 
podmienkach. Teraz, keď musia byty 
opustiť, prišli robotníci a poschodový 
dom sa mení na solídne bývanie.

Najprv nájomníkom z Blumentál-
skej ulice zmizla strecha nad hlavou. 
Začalo sa nadstavovať a odkrytý vrch 
im úplne zničil byty.

Hovorí nájomníčka, Blumentálska 
ulica: „A toto ešte je krásne, cez ko-
míny sa dostala voda na prvé poscho-
die a tam to vyrazilo tehlu normálne 
jednu. Tým, že nám otĺkli omietky na 
chodbách, prerušili aj svetlo na scho-
doch.“

Redaktorka: „Bytovka je na prvý 
pohľad v havarijnom stave. Nájomní-
ci sa však nápravy na farnosti, ktorej 
patrí, vraj dovolávali zbytočne. Teraz, 
keď dostali výpovede z nájmu, sa na 
nej pracuje vo veľkom. Farnosť s ňou 
má totiž vlastné plány.“

Viliam Karas, advokát, MAPLE& 
FISH, s.r.o.: „Farnosť má v úmysle 
byty prenajímať za štandardných pod-
mienok, čo dnes nie je kvôli regulácii 
nájomného možné. Iba štandardné 
nájomné umožní vykonať nevyhnut-
né práce na bytovom dome, ktorý je 
vo veľkom zlom technickom stave.“

Redaktorka: „Výpoveď z nájmu je 
v súlade s novým zákonom o bývaní 
v reštituovaných domoch. S vyprata-
ním a odovzdaním bytov do jedného 
roka to však nebude také jednoduché 
ako nájomníkom napísala farnosť.“

Ľubomír Andrassy, hovorca pri-
mátora Bratislavy: „Cirkev veľmi ta-
xatívne okopírovala klauzulu zákona, 
ako náhle občan má v rukách rozhod-
nutie mesta, že má nárok na náhradné 
ubytovanie, tak musí ho vlastník ne-
hnuteľnosti strpieť až dovtedy, kým 
nedostane to náhradné ubytovanie, 
teda najneskôr do roku 2016.“

Redaktorka: „Magistrát musia 
nájomníci požiadať o náhradné uby-
tovanie do septembra tohto roka. Iba 
v Bratislave sa to týka asi tisícky oby-
vateľov. Nájomníkom z Blumentálskej 
ulice sa však tlačia slzy do očí, že ne-
môžu v pokoji dožiť na mieste, kde 
prežili celý život.“                

                       Dominika Lukáčová
              Markíza,  15/05/2012

Do národnej kultúrnej pamiatky do 
Chrámu svätého Jakuba v Levoči za-
teká. Pritom novú strechu dostal v ro-
ku 2011. V ten istý rok bola v Tatrách 
silná víchrica a z levočského chrámu 
strhla podstatnú časť krytiny.

S dekanom sme v podkroví chrá-
mu. Všade, kde vidno prenikať svetlo, 
je krytina poškodená. Aj podľa dekana 
je táto krytina nevyhovujúca a vraj aj 
nekvalitne urobená.

AA: „Je ťažká, je to množstvo, veľa 
štvorákov. Nie je upevňovaná tak, ako 
sú iné a naviac keď ste si všimli, hore 
má takú vlnovku a práveže to tej vl-
novky sa opiera do každej vietor a buď 
ju dvihne alebo vypadne.“

Redaktorka: „Cez odbité škridly 
sa voda dostáva do podkrovia, odtiaľ 
steká do interiéru kostola. Na stenách 
vidno fľaky. Voda steká aj po stĺpoch. 
Mapy na stenách sú aj pri krstiacej ka-
plnke. Rekonštrukcia pred 11 rokmi 
stála viac ako 200 tisíc eur. Peniaze na 

nutnú opravu zohnal dekan a platilo aj 
mesto.“

Ján Babej, zástupca primátora: 
„Tá krytina bola reklamovaná, mesto 
neuspelo pri reklamácii tejto krytiny. 
Nedostatky sú myslím hlavne v kvali-
te krytiny. Tá krytina bola doporučená 
myslím pamiatkármi.“

Gabriel Lukáč, pamiatkár: „90% 
ľudí hovorí, že pamiatkári sú na vine. 
My neurčujeme spôsob pokladania 
škridly, neurčujeme ako sa má prichy-
távať. My sme zodpovední akú formu 
má táto škridla.“

AA: „Vždy keď príde vietor, už 
tŕpnem čo zas vypadne.“

Redaktorka: „V chráme sa nachá-
dza aj najväčší drevený gotický oltár na 
svete a diela majstra Pavla z Levoče. 
Našťastie unikátne pamiatky priamo 
ohrozené nie sú. Na Chráme sv. Jakuba 
sa starej a nevyhovujúcej krytiny zba-
via. V lete plánujú osádzať novú.“        
   Klaudia Budzová, Markíza, 15/05/2012

Sociálny domov končí. Nik ho nechcel

Zateká do chrámu
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Čítaním z Prvého listu Timotejovi sa 
začalo modlenie poslancov na pôde 
parlamentu. Prišli naň ôsmi - KDH pa-
radoxne zastupoval len iniciátor Jozef 
Mikloško, zato Obyčajných ľudí štyria 
- Branislav Škripek, Erika Jurinová, 
Richard Vašečka a Mária Ritomská. 
Prišli aj dvaja poslanci Smeru Anton 
Martvoň a Otto Brixi a Juraj Droba 
z liberálnej SaS. „Predovšetkým teda 
žiadam, aby sa konali prosby, mod-
litby a orodovania a vzdávali sa vďa-
ky za všetkých ľudí, za kráľov i za 
všetkých, čo sú na vyšších miestach, 
aby sme mohli žiť tichým a pokoj-
ným životom vo všetkej nábožnosti 
a mravnej čistote. Toto je dobré a milé 
pred Bohom, naším Spasiteľom, kto-
rý chce, aby boli všetci ľudia spasení 
a poznali pravdu,“ zaznelo na úvod 
a vzápätí každý z prítomných pove-
dal svoj názor k prečítanému listu 
a pomodlil sa svojimi slovami. „Ne-
bola to žiadna senzácia, je to skoro vo 
všetkých parlamentoch sveta. Nesúvi-
sí to so stranami, s jednotlivými nábo-
ženstvami,“ povedal poslanec KDH 
Jozef Mikloško. Podľa Mikloška je 
vítaný každý ateista alebo aj vyznávač 
Budhu. Juraj Droba odišiel z mod-
lenia ako prvý, lebo mal pracovné 
stretnutie. „Otázky viery sú pre mňa 
veľmi osobné. Je to také príjemné, po-

kojné stretnutie. Niekedy je dobré sa 
na päť minúť zastaviť uprostred dňa 
a myslieť aj na niečo iné ako na prá-
cu,“ tvrdí. Rad by prišiel aj nabudúce. 
„Som pokrstený a birmovaný,“ dodal 
odchádzajúc. Poslanec Smeru Anton 
Martvoň je veriaci a viackrát zažil zá-
zrak. „Som tu, žijem. Keby nebolo zá-
zraku, tak by som tu nebol. Myslím si, 
že je to minimum, čo môžem urobiť, 
niekde sa pomodliť.“ Je presvedčený, 
že je jedno, z akého politického spek-
tra sa ľudia stretnú, nič tým nepokazia. 
„Podľa toho, čo som počul od noviná-
rov, keď sa tu v minulosti za pána Su-
líka mohli robiť kokaínové večierky, 
je oveľa lepšie, keď sa tu radšej miesto 
toho modlí,“ dodal poslanec Martvoň. 
Poslanec Škripek na otázku, čo ho-
vorí na to, že prišli aj poslanci Smeru 
a liberál, odvetil: „Som rád, keď majú 
vieru v srdci, tak môžu žehnať tejto 
krajine.“ Podľa analytikov je zaráža-
júce, ak sa poslanci modlia na pôde 
parlamentu, aj keď nijako nespochyb-
ňujú ich právo na slobodné prejavenie 
viery. Slovenská ústava však definuje
túto krajinu ako štát, ktorý sa neviaže 
na žiadnu ideológiu ani náboženstvo. 
Podľa sociologičky Zuzany Kusej je 
však Slovensko v tejto oblasti dvoj-
tvaré.                                            (su)
                                    Pravda 16/05/2012

Niektorí poslanci sa dnes v parlamente 
pomodlili. Na prvé modlitbové stret-
nutie v Národnej rade SR, ktoré má 
mať do budúcna pravidelný charak-
ter, prišli ôsmi poslanci. Podľa Jozefa 
Mikloška sa každý pomodlil svojimi 
slovami za vrchnosť a za to, aby bol 
každý spasený.

Jozef Mikloško, poslanec KDH: 
„Nebola to žiadna senzácia. Je to už 
skoro vo všetkých parlamentoch sveta 
a proste, keď sa pár ľudí stíši, a nesú-
visí to so stranami, nesúvisí to s konfe-
siami, náboženstvami, keď tam príde 
ateista alebo niekto, kto vyznáva Bud-
hu alebo neviem koho, tak je tiež ví-
taný. Proste modliť sa k svojmu Bohu 
každý môže, aj má.“

Redaktor: „Najväčšie zastúpe-
nie medzi modliacimi sa poslanca-

mi mali Obyčajní ľudia a nezávislé 
osobnosti. Na stretnutie prišla pod-
predsedníčka parlamentu Erika Ju-
rínová i Mária Ritomská, Branislav 
Škripek a Richard Vašečka. Prišli 
tiež dvaja členovia strany SMER-
-SD, Oto Brixi a Anton Martvoň, 
ale aj Juraj Droba z SaS. Martvoň sa 
na stretnutí napr. v duchu modlil aj 
za hokej a verí, že naša reprezentá-
cia dnes Francúzov na MS v Helsin-
kách porazí. Ako často sa poslanci 
budú v parlamente modliť, zatiaľ 
nie je jasné. Podľa Mikloška sa uva-
žuje, že by sa mohli stretávať každý 
rokovací deň parlamentu. Pohrávajú 
sa aj s myšlienkou o zriadení boho-
služobnej miestnosti v parlamente 
či o ekumenických raňajkách.“ 

                    Rádio VIVA, 15/05/2012

Poslanci uvažujú o zriadení bohoslužobnej miestnosti  
či o ekumenických raňajkách v parlamente

Na prvé modlenie v parlamente prišlo osem poslancovSpojil ich most aj hokej

Prišli posvätiť most, no nakoniec skon-
čili za jedným stolom a povzbudzovali 
hokejistov. Vedľa seba sedeli arcibis-
kup, šéf župy, aj chlapi v krojoch. Na 
severe Slovenska v goralskej obci Os-
turňa majú za sebou dva veľké zážit-
ky, jeden duchovný a druhý športový. 
V najdlhšej obci na Slovensku zažili 
dvojnásobnú radosť. No vraj to bola 
náhoda.

Kristína Gregoričková, starostka 
obce Osturňa: „Sme ten termín vybrali 
ešte vlastne v januári, dávno predtým, 
než sme vedeli, že teda bude dnešný 
hokej.“

Ján Babjak, gréckokatolícky arci-
biskup metropolita: „Nie je podstatné 
či päť gólov dáme, podstatné je to, aby 
sme vyhrali. A ja verím, že vyhráme.“

Redaktor: „V čase, keď chlapci 
nastupovali na ľad, na moste znela 
hymna. Pre arcibiskupa sú prioritou 
povinnosti, no aj ona bol chvíľami vo 
Fínsku, aspoň myšlienkou.“

Ján Babjak, gréckokatolícky arci-
biskup metropolita: „Zablúdila, samo-
zrejme, že zablúdila.“

Redaktor: „Viacerí hostia najmä 
muži sa nám priznali, že aj počas tejto 
slávnosti nervózne podupkávali no-
hou.“

Redaktor: „Ako ste mali zabez-
pečené priebežné dodávanie výsled-
kov?“

Peter Sokol, predseda komisie do-
pravy PSK: „Tak je tu slabý signál, ale 
esemesky chodili.“

Redaktor: „Nebolo vám ľúto, že ste 
tie dva góly nevideli?“

Ján Babjak, gréckokatolícky arci-
biskup metropolita: „Nie, nebolo sa-
mozrejme že nebolo. Podstata je dôle-
žitá, že vyhrávame.“

Redaktor: „Kým sa hostia presunu-
li do kultúrneho domu bolo už dva dva. 
Televízny prenos bol provizórny, no v 
obci ho zabezpečili promptne.“

Peter Chudík, predseda Prešovské-
ho samosprávneho kraja: „Ja som vče-
ra volal pani starostke, že by pripravila 
niekde televízor potom, že by sme sa 
mohli aspoň sčasti pozrieť na ten ho-
kej.“

Redaktor: „Pre miestneho kňaza 
je to nervák. Za mlada bol dokonca 
hokejovým brankárom. Ľudí teda 
spojil nielen most, ale aj hokej. Jed-
noducho zážitok, na ktorý sa len tak 
nezabúda.“                   Marek Vnenčák

                      TV Markíza, 17.5.2012
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Ak idú historické kostolné hodiny pres-
ne, zrejme to je vďaka signálu z Ne-
mecka

Na opravu obrovských hodín nie sú 
peniaze, zhodujú sa ich správcovia.

 Ak nechcete, aby vám ušiel auto-
bus, radšej sa nespoliehajte na hodiny 
na vežiach. Niektoré stoja úplne, mno-
hé zasa meškajú, na tej istej veži idú aj 
o niekoľko minút inak. Tak je to aj na 
veži Dómu svätého Martina, ktorú ne-
dávno rekonštruovali. Jedny zo štyroch 
hodín sú pozadu. Bratislavská arcidie-
céza na opravu nemá peniaze. Chyb-
ný je hodinový stroj. „Synchronizácia 
hodín tak, aby všetky strany ukazovali 
rovnako, je komplexnejšia a vyžado-
vala by si investíciu, s ktorou, žiaľ, 
musíme počkať vzhľadom na iné ne-
vyhnutne potrebné opravy a rozpočet,“ 
povedal Tibor Hajdu, riaditeľ arcibis-
kupského úradu. Odborník na vežové 
hodiny Ján Pavella, ktorý opravuje aj 
viaceré bratislavské hodiny, však tvr-
dí, že zladenie všetkých číselníkov by 
malo byť rutinou a nemôže ísť o veľký 
problém.

Hrdza proti času
Vežové hodiny na Michalskej veži 

zasa nejdú vôbec. Vedenie mestského 
múzea, ktoré Michalskú vežu spra-
vuje, hovorí, že by na ich rozbehnutie 
muselo rekonštruovať celú vežu. Hodi-
nár Pavella hodiny na Michalskej veži 
opravoval v roku 2005. Už vtedy mali 
zhrdzavené ručičky, a tak nepomohla 
ani výmena mechanického vežového 
hodinového stroja vyrobeného okolo 

roku 1950 pražskou hodinárskou spo-
ločnosťou. Namontovali tam moderný 
elektronický vežový stroj riadený rádi-
ovým signálom. „Upozornili sme, že 
plechové číselníky hodín sú skorodo-
vané a rovnako aj ručičky, ktoré sa na-
vyše v kritických miestach zachytávali 
vzájomne o seba aj o číselník,“ opisuje 
Pavella. Hodiny potom opäť chvíľu šli. 
Hodinár navrhoval vyrobiť nové čísel-
níky aj ručičky s pôvodným dizajnom. 
To sa však už nestalo. Michalskú vežu 
nateraz rekonštruovať neplánujú. „Mú-
zeum mesta Bratislavy je momentálne 
vo finančnej kríze, takisto ako všetky
kultúrne inštitúcie. Nevidím vôbec re-
álne, že by sa v najbližšom čase moh-
la Michalská veža rekonštruovať, aj 
napriek tomu, že by to potrebovala,“ 
hovorí Beáta Husová z múzea. Michal-
ská veža je po Devíne a Starej radnici 
najnavštevovanejším mestským mú-
zeom. „Možno aj preto, že je to jediná 
zachovaná brána s vežou z mestského 
opevnenia a má vyhliadkovú vežu,“ 
myslí si Husová.

Presný čas z Nemecka
Hodinár Pavella montoval do bra-

tislavskej Michalskej veže, radničnej 
veže, konskej železnice či do veže 
Blumentálskeho a Lamačkého kostola 
elektronický hodinový stroj riadený 
rádiovým signálom DCF77. Rádiový 
signál vysielajú z miesta pri nemeckom 
Frankfurte už od roku 1973 a na frek-
vencii 77,5 kHz sa dá chytiť približne 
do vzdialenosti dvetisíc kilometrov. 
Presný čas vysielaču určujú atómové 

Aby zvony zvonili

Práca, ktorá musí vydržať dlhé desať-
ročia. Opravy zvonov nie sú každo-
dennou záležitosťou. Opotrebované 
mechanizmy opravujú v Černovej pri 
Ružomberku. Kostol v Černovej je 
známy tragédiou z roku 1907. Pri vy-
sviacke zastrelili žandári 15 ľudí. Dlhé 
desaťročia bili vo veži zvony. Teraz 
však nastal čas vymeniť opotrebované 
mechanizmy.

Jozef Trstenský, správca farnosti: 
„Už to uchytenie zvonov bolo opot-
rebované, ložiská boli opotrebované 
a bolo potrebné táto výmena.“

Redaktor: „Najstarší zo zvonov má 
sto rokov. Doteraz sa na nich zvonilo 
pomocou lán a ozubených kolies. Po 
novom bude mať každý zvon svoje 
vlastné naprogramované riadenie.“

Michal Trvalec ml., zvonár: „...
dodávame snímač, ten nám dá impulz, 
dole je riadiaca jednotka, tá zapína, 
vtedy vie, že má ísť doľava zvon alebo 
doprava.“

Redaktor: „Keby sa stala dajaká 
porucha, tak čo sa urobí?“

Peter Považan, elektrikár: „všetko 
samé, vyhodí poruchu a vypne zvon.“

Redaktor: „Michalovi Trvalcovi 
prešlo rukami už takmer 500 zvonov. 
Táto práca je vraj v prvom rade pre 
športovcov. Stále sa chodí hore dole po 
schodoch. Zároveň je to malá veda.“

Michal Trvalec st. zvonár: „Musím 
poznať matematické výpočty, fyzikál-
ne výpočty, potom musí vedieť meta-
lurgiu hlavne.“

Redaktor: „Celá príprava trvá roka. 
Na mieste sa potom robí len pár dní. Po 
dokončení by mali černovské zvony 
v novom šate slúžiť bez akéhokoľvek 
zásahu minimálne 50 rokov.“ 
Ľubo Fronko,  TV Markíza, 16.5.2012 

Ručičky na Michalskej veži zhrdzave-
li, na Dóme meškajú

Staré hodinové stroje menia za mo-
derné ovládané rádiovo.

Patria medzi najstaršie na Sloven-
sku, no nedá sa už na ne veľmi spo-
ľahnúť. Hodiny na najvyšších vežiach 
v Bratislave stoja alebo meškajú. Nie-
koľko minút pozadu idú napríklad jed-
ny zo štyroch hodín na Dóme svätého 
Martina. Úplne zastali ručičky na Mi-
chalskej veži, jednej z najviac navšte-
vovaných vyhliadok v meste. Vo veži 
je pritom moderný hodinový stroj, kto-
rý dostáva rádiové impulzy z vysielača 
v Nemecku napojeného na atómové 
hodiny. Ani ten však nedokáže pohnúť 

zhrdzavenými ručičkami. Stroj do Mi-
chalskej veže, a podobne napríklad 
aj do Blumentálu či do Starej radnice 
montoval hodinár Ján Pavella. Hovorí, 
že pôvodné strojčeky už vo vežiach ne-
fungujú. „Pokiaľ sú vo veži staré stroje, 
tak ich tam nechávame, lebo staré veci 
si treba ctiť a vážiť. Len ich umŕtvime 
a citlivým spôsobom so súhlasom pa-
miatkarov napojíme ručičky na nový 
systém,“ hovorí Pavella. Zastali aj ho-
diny na Starej tržnici. Presný čas uka-
zujú vežové hodiny na Starej radnici 
či Kostole svätej Alžbety na Špitálskej 
ulici. Spoľahnúť sa úplne nedá ani na 
digitálne hodiny na bilbordoch.     
      Kristína Hudeková, SME 18/05/2012 

Hodiny z veží nestíhajú

Vežové hodiny si dávajú načas

hodiny. V Európe je podobných vysie-
lačov len niekoľko.

Ani digitálne
Chybný čas neukazujú iba sta-

ré hodiny, ale aj niektoré načerveno 
svietiace digitálne hodiny nad cityli-
ghtovými reklamami. Meškajú aj dve 
minúty. „Tento údaj má informatívny 
charakter, nemá presnosť údaja zo 
zariadenia typu chronometra,“ pove-
dal Milan Kuzma, technický riaditeľ 
firmy JCDecaux, ktorá hodiny spra-
vuje. Ich presnosť kontrolujú podľa 
Kuzmu niekoľkokrát do týždňa.  
   Kristína Hudeková, SME 18/05/2012 


